

论著

转化生长因子 $\beta 3$ 在小鼠牙胚钟状晚期以后发育中的表达和分布

阙国鹰¹, 李恒², 张磊², 邹莉², 吴英¹

中南大学1.湘雅医院口腔科; 2.口腔医学院, 长沙 410008

摘要:

目的: 观察转化生长因子 $\beta 3$ (transforming growth factor $\beta 3$, TGF- $\beta 3$) 在小鼠牙胚钟状晚期以后发育中的表达分布, 探讨其在小鼠牙胚钟状晚期以后发育中的作用。方法: 取近交系BALB/C小鼠出生后4 d (4 days postnatal, 4dpn)、11 d (11dpn)及18 d (18dpn)的牙胚, 常规固定、脱钙、包埋、切片, 用SP法免疫组织化学染色技术检测TGF- $\beta 3$ 在各牙胚中的表达。结果: 4dpn牙胚成釉细胞层、成牙本质细胞层呈强阳性表达, 牙乳头周边区域细胞呈阳性表达, 中间区域呈弱阳性表达; 11dpn牙胚成釉细胞层呈弱阳性表达, 成牙本质细胞层、牙乳头细胞呈阴性表达; 18dpn牙胚牙周膜中的血管壁及周围呈强阳性表达, 牙本质、牙骨质、牙周膜成纤维细胞呈阴性表达。结论: TGF- $\beta 3$ 在小鼠牙胚钟状晚期以后发育过程中的表达具有一定的时空分布性, 可能在牙胚发育中有一定的调控作用, 这种作用可能随着牙胚的发育而逐渐减弱。

关键词: 牙胚; 转化生长因子 $\beta 3$; 免疫组织化学

Expression and distribution of transforming growth factor $\beta 3$ in the mouse tooth germ during development after advanced bell stage

QUE Guoying¹, LI Heng², ZHANG Lei², ZOU Li², WU Ying¹

1.Department of Stomatology, Xiangya Hospital;

2.School of Stomatology, Central South University, Changsha 410008, China

Abstract:

Objective To observe the expression and distribution of transforming growth factor $\beta 3$ (TGF- $\beta 3$) in the mouse tooth germ after advanced bell stage, and to discuss the role of TGF- $\beta 3$ during the development of tooth germs. Methods BALB/C's mouse tooth germs at 4, 11, and 18 days postnatal (4dpn, 11dpn, and 18dpn) were collected and processed for routine fixation, decalcification, embedding, and slicing. The expression of TGF- $\beta 3$ was detected by immunohistochemistry. Results As to 4dpn tooth germ: Positive expression of TGF- $\beta 3$ was found in enameloblasts, odontoblasts, ambitus of dental papilla, with weak positive expression in the intermedial of dental papilla. As to 11dpn tooth germ: Positive expression was seen in enameloblasts, with negative expression in odontoblasts and dental papilla. As to 18dpn tooth, positive expression of TGF- $\beta 3$ was showed in the vessel wall and its surrounding, with negative expression in other areas. Conclusion The distribution of TGF- $\beta 3$ expression showed a time-space characteristic during the mouse tooth germ development after advanced bell stage, which may exert a regulatory effect on tooth development and this effect is gradually getting weak with the development of tooth germs.

Keywords: tooth germ; transforming growth factor $\beta 3$; immunohistochemistry

收稿日期 2010-03-10 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2011.

基金项目:

中南大学大学生创新性试验计划 (YA07053)。

通讯作者: 李恒, E-mail: liheng_8421.student@sina.com

作者简介: 阙国鹰, 硕士, 教授, 主要从事儿童牙病和口腔预防研究。

作者Email: liheng_8421.student@sina.com

参考文献:

[1] Chai Y, Ito Y, Han J. TGF-beta signaling and its functional significance in regulating the fate of

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(1445KB)

[HTML全文]

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

牙胚; 转化生长因子 $\beta 3$; 免疫组织化学

本文作者相关文章

PubMed

cranial neural crest cells [J] . Crit Rev Oral Biol Med, 2003, 14(2): 78-88.

[2] Garcia-Molina J A, Vallespi-Miro G. The role of fibroblast growth factor (FGF) and type beta transforming growth factor (TGF-beta 1-beta 2-beta 3) during rat craniofacial development [J] . Bull Group Int Rech Sci Stomatol Odontol, 2003, 45(2/3):66-78.

[3] Schultze S, Wehrhan F, Amann K, et al. in vivo TGF-beta 3 expression during woundhealing In irradiated tissue [J] . Strahlenther Onkol, 2003, 179(6): 410-416.

[4] Befagna G, Occhi G, Nava A, et al. Regulatory mutations in transforming growth factor-beta3 gene cause arrhythmic right ventricular cardiomyopathy type1 [J] . Cardiovasc Res, 2005, 65 (2): 366-371.

[5] 朱奇,樊明文. 转化生长因子 $\beta 3$ mRNA 在小鼠磨牙牙胚发育过程中的表达 [J] . 武汉大学学报: 医学版, 2007, 28(4):504-506.

ZHU Qi,FAN Mingwen.Expression of transforming growth factor-beta3 mRNA during mouse molar development [J] .Medical Journal of Wuhan University,2007, 28(4):504-506.

[6] Moriguchi M, Yamada M, Miake Y, et al. Transforming growth factor beta inducible apoptotic cascade in epithelial cells during rat molar tooth eruptions [J] .Anat Sci Int, 2010, 85(2):92-101.

[7] 郑东,杨述华. 工程化生长转化因子 $\beta 3$ 促进软骨前体细胞向软骨分化的实验研究 [J] .南京医科大学学报: 自然科学版,2007,27(6):558-561.

ZHENG Dong,YANG Shuhua. The engineered TGF- $\beta 3$ promoted the differentiation of chondrogenic progenitor cells into chondrocytes in vitro [J] .Acta Universitatis Medicinalis Nanjing, 2007,27(6):558-561.

[8] 赵基栋,祝建中. TGF- $\beta 3$ 诱导骨髓间充质干细胞表达软骨细胞表型的实验研究 [J] . 实用临床医药杂志,2005,9(11):45-48.

ZHAO Jidong,ZHU Jianzhong. The experiment study of the differentiation of bone marrow mesenchmal stem cells to express the phenotype of chondrocyte lineage by transforming growth factor- $\beta 3$ in vitro [J] .Journal of Clinical Medicine in Practice,2005,9(11):45-48.

[9] 张世平,卢日峰.人转化生长因子 $\beta 3$ 的构建 [J] . 吉林大学学报:医学版, 2006, 32(4):565-567.

ZHANG Shiping,LU Rifeng.Construction of human transforming growth factor-beta3 [J] .Journal of Jilin University.Medicine Edition,2006,32(4):565-567.

[10] 于世凤.口腔组织病理学 [M] .北京: 人民卫生出版社, 2007: 55.

YU Shifeng.Oral histology and pathology [M] .Beijing:People' s Medical Publishing House,2007:55.

[11] Huojia M,Muraoka N,Yoshizaki K,et al.TGF-beta3 induces ectopic mineralization in fetal mouse dental pulp during tooth germ development [J] . Dev Growth Differ,2005,47(3):141-152.

[12] Iohara K, Nakashima M, Ito M, et al. Dentin regeneration by dental pulp stem cell therapy with recombinant human bone morphogenetic protein 2 [J] . J Dent Res, 2004, 83 (8): 590-595.

本刊中的类似文章